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روزنامه نیویورک تایمز در گزارشی درباره بازگشت آمریکا به برجام و مشکلات و 
موانع آن نوشت، »دونالد ترامپ« در حال اعمال تحریم های بیشتر و سخت تری علیه ایران 
است که معکوس کردن این تحریم ها دشوار به نظر می رسد. نیویورک تایمز در بخشی از 
این یادداشت، با اشاره به درخواست ایران برای بازگشت واشنگتن به توافق هسته ای افزود: 
ایران می گوید که واشنگتن باید کامل به برجام بازگردد و پس از آن ایران به تعهدات خود 
ذیل این توافق باز خواهد گشت. این روزنامه آمریکایی با بیان اینکه بازگشت به برجام در 
حرف ساده، اما در عمل به این راحتی نیست، به نقل از منابعی دیپلماتیک مدعی شد که 
»عباس عراقچی« معاون وزیر خارجه ایران پس از انتخابات آمریکا تلاش کرده از طریق 
واسطه هایی این پیام را به »جو بایدن« رئیس جمهور منتخب )به گفته رسانه های آمریکایی( 
منتقل کند که آمریکا قبل از شروع هرگونه مذاکره باید بدون پیش شرط به برجام بازگردد. با 
وجود این، این روزنامه آمریکایی در ادامه گزارش داده است که تیم جو بایدن، هیچ پیامی از 
طرف ایرانی دریافت نکرده و گفته اند که رسیدگی به این مساله )برجام( فقط بعد از مراسم 

تحلیف بایدن انجام خواهد شد.

کاظم صدیقی گفت : در این ایام برادران و خواهران جلســات خانوادگی داشــته 
باشید. دسته جمعی دعا کنید، دعای توسل بخوانید، دعای یستشیر بخوانید، دعای مشلول 
بخوانید. با این دعاها دریای رحم خدا را به جوش بیاورید؛ باشد که خدا یک دل شکسته 
ای را بپذیرد و امام زمانمان را برســاند و این بلا را از ســر بشریت کم کند و این بیکاری و 
این سرگردانی و این فشار معیشتی، این نادانی بعضی از افرادی که در اقتصاد باید مراقبت 
می کردند چشمشان را به دشمن نمی دوختند، باید از امکانات داخلی استفاده می کردند. 
هرچه گفتند داریم ارزان می کنیم هی هر روز. این ها را باید ان شاءالله با تقوا و با معنویت با 
وا إلِیَ الَلهّ شما در هر  کار و تلاش و هماهنگی جبران کنیم. نهایتا خدا یک جمله فرموده فَفرُِّ
بلایی گرفتار بشید، اونی که همیشه با شما هست اون خداست، اون خداست، خداست. 

وا إلِیَ الَلهّ به خدا پناه ببرید. هممون به پناه خدا برویم. فَفرُِّ

احمد علم الهدی امام جمعه مشهد گفت : آنانی که جریان تحول انتخاباتی آمریکا را 
فرصت می دانند، یا واقعاً نادان و ناآگاه هستند، نه یک نادان و ناآگاه معمولی، نادان و ناآگاهی 
که جهلشان یک جهل مرکب است و از این ها جاهل تر وجود ندارد و اگر این نیستند، خائن 
هستند، خیانت کار هستند و در مقام خیانت به ملت، آمدند تحول در انتخابات آمریکا را به  
عنوان فرصت معرفی می کنند و سرنوشت و مقدرات این ملت را برای مرتبه دیگر به فسادی 

بکشند که از این روزی که در فشار اقتصادی هستیم، خیلی بدتر باشد.

حمید ابوطالبی، مشاور سیاسی پیشین رییس جمهور، در یادداشتی توییتری نوشت: 
التهاباتِ انتخاباتِ آمریکا در حال کاهش است، امّا انتظار برای تحوّل در تعاملات ایران و 
آمریکا و بازگشتِ همه به برجام روزبه روز افزایش می یابد. اما آیا بازگشتِ بدون مذاکره 

و یا بی برنامه  طرفین، خطایی استراتژیک نیست؟

مدیر عامل خبرگزاری قوه قضاییه رفتن قاضی صلواتی از دادگاه انقلاب را تکذیب 
کرد و در توییتر خود نوشت: ادعای مطرح از سوی کانال های تلگرامی تایید نمی شود و 

صلواتی در شعبه پانزده دادگاه انقلاب مشغول به کار است.

حجت الاسلام حاج علی اکبری، با اشاره به انتخابات ۱۴۰۰ از فراهم شدن تشکیل 
دولت جوان حزب اللهی نوشته و ابطحی پاسخ معناداری به او داده است. حجت الاسلام 
محمدجواد حاج علی اکبری، امام جمعه موقت تهران، در حساب توییتری خود پیرامون 
انتخابات ریاست جمهوری در سال آینده نوشت: »انتخابات ۱۴۰۰ نقطه عطف در تاریخ 
ایران و جهان اســلام خواهد بود؛ زمینه ها برای تشکیل دولت جوان حزب اللهی در حال 
فراهم شدن است.«. این پیام حاج علی اکبری، با پاسخ سید محمد علی ابطحی همراه شد. 
ابطحی نوشت: »جناب حاج علی اکبری یه جایی هم اسم مردم را برای حفظ ظاهر هم که 

شده می آوردین! حداقل اسمش انتخاباته«.

معاون دستیار وزیر خارجه آمریکا در امور خلیج فارس، با اشاره به تمایل دولت کنونی 
آمریکا به مذاکره با ایران، مدعی تبادل پیام میان تهران و واشنگتن از طریق برخی کشورهای 
عربی حاشــیه خلیج فارس شــد. در حالی  که محمد جواد ظریف، وزیر خارجه اخیرا در 
گفت وگویی اعلام کرد: »ما مخالف مذاکره نبودیم، مخالف مذاکره هم نیستیم، مذاکره هم 
در چارچوب ۱+۵ امکان پذیر است، اما ورود آمریکا به این چارچوب نیازمند این است که 
خودش را با مقررات تطبیق دهد. ما هم نمی گوییم که خود را با مقررات تطبیق نمی دهیم. 
اگر آمریکا خود را با مقررات تطبیق دهد، ما نیز خودمان را با مقررات تطبیق می دهیم و این 
موضوعی است که صریحاً اعلام شده است.« الشرق الاوسط، به نقل از تیموتی لیندرکینگ، 
معاون دستیار وزیر خارجه آمریکا در امور خلیج فارس مدعی شد که دولت کنونی آمریکا 
تمایل واقعی به مذاکره مستقیم با ایران داشت؛ اما تهران این مساله را نپذیرفت و به رفتارهای 
خود ادامه داد. وی گفت: پیام هایی میان ایران و آمریکا به واسطه برخی کشورهای عربی 
رد و بدل شد. این مسئول آمریکایی بدون اشاره به زمان تبادل پیام ها و بدون نام بردن از 
واسطه ها گفت: امیدواریم که واشنگتن و تهران بر خلاف تماس های غیر مستقیمی که در 

راستای تبادل زندانیان و دیگر امور از طریق واسطه ها داشتند، به مذاکره مستقیم برسند.

قوامی چهره سیاســی اصلاح طلب با اشــاره به اینکه نماینــدگان به جای اجرای 
شعارهایشان، به دولت حمله می کنند، تصریح کرد: اساسا در جمهوری اسلامی، اختیارات 
رئیس جمهور و دولت در کشور ۱۰ درصد است و شاید ۹۰ درصد اختیارات در دستان 
قدرت های دیگر است؛ بنابراین این نهاد ها همواره نیاز به دولتی داشتند که همه مشکلات 
را به گردن آن رئیس جمهور و دولت، بیندازند. این چهره سیاســی اصلاح طلب عنوان 
کــرد: از ایــن روی بنده بر این باورم که در این دوره هم، وضعیت بدین گونه اســت و تا 
یک ســال باقی مانده ریاست جمهوری روحانی، همه تلاش مجلس و نهاد های قدرت 
این است که مشکلات را به گردن دولت و رئیس جمهور بیندازند. در حالی که ۹۰ درصد 
عامل ایجاد مشکلات برای کشور از سوی بخش های دیگر است نه اینکه از سوی دولت 
و رئیس جمهور باشد. این نماینده پیشین مجلس اظهار کرد: بنابراین این روش همچنان 
برقرار خواهد بود و تمام کاسه و کوزه ها را بر سر دولت و رئیس جمهور می شکنند تا اینکه 

خودشان را مبرا از مشکلات بدانند.

فرمانده ســپاه تهران گفت: سپاه ظرفیت های متنوعی دارد که در این موضوع برای 
کمک به وزارتخانه ها و دستگاه های متصدی در حوزه کنترل قیمت ها و نظارت بر بازار 
بســیج خواهد کرد. سردار محمد رضا یزدی فرمانده سپاه محمد رسول الله )ص( تهران 
بزرگ با اشــاره به تشــکیل »قرارگاه ۱۷ ربیع« برای کنترل قیمت ها و با بیان اینکه مقابله با 
گرانی ها به ســپاه واگذار نشده است، گفت: سپاه در مقوله کنترل قیمت ها با دستگاه های 
متصدی در حال همکاری است. وی ادامه داد: سپاه ظرفیت های متنوعی در اختیار دارد که 
در این موضوع برای کمک به وزارتخانه ها و دستگاه های متصدی در حوزه کنترل قیمت ها 
و نظارت بر بازار بسیج خواهد کرد تا کار به خوبی پیش برود. فرمانده سپاه تهران گفت: 
کاری که ما در سپاه تهران انجام داده ایم این است که تقریباً در تمام تیم هایی که برای بازرسی 
و برخورد با محتکران و گران فروشــان و خدایی ناکرده کسانی که کالاهای تقلبی توزیع 

می کنند، یک نفر هم از بسیج حضور دارد. 

رئیس فراکســیون محیط زیست مجلس در مورد تخریب خانه زن بندرعباسی که 
اخیرا در فضای مجازی فراگیر شده است، گفت: از وزیر کشور درباره چرایی تکرار چنین 
مسائلی توضیح خواهد خواست. سمیه رفیعی، نماینده تهران در صفحه شخصی خود در 
توییتر از سفرش به بندرعباس برای بررسی موضوع صید ترال خبر داد و در مورد تخریب 
خانه یک زن سرپرست خانوار در بندرعباس که اخیرا در فضای مجازی فراگیر شده است، 
نوشت: » در سفری که برای پیگیری روند ممنوعیت صید ترال به  بندرعباس خواهم داشت، 
پیگیرروند درمان این زن مظلوم سرپرست خانوار خواهم بود. ضمنا پیگیری روند اصلاح 
قوانین موجود در مجلس و نیز توضیح از وزیر کشور درباره چرایی تکرار مسائلی از این 
دست در دستور کار خواهد بود.« روز گذشته، فیلمی در فضای مجازی منتشر شد که در 

آن ماموران شهرداری بندرعباس اقدام به تخریب خانه یک پیرزن کردند.  

اخبار ویژه ...

سیاسی

سرویس سیاسی- عضو شورای مرکزی 
حــزب اعتماد ملی گفت: به نظر می رســد که 
این دهه، دهه اصلاح طلبان نیست بلکه دهه ی 

اصولگرایان است.
اخیــرا مهدی کروبــی در دیدار با برخی 
اعضای حزب کارگزاران سازندگی، خطاب به 
اصــلاح طلبان گفته بود: »کاری کنید در ۱۴۰۰ 

یک احمدی نژاد ظهور نکند.«
در این ارتباط »مهدی آیتی«، عضو شورای 
مرکزی حزب اعتمــاد ملی، گفت: در رابطه با 
اینکه هر دوره شــایعاتی مطرح می شود مبنی 
بــر اینکه احمدی نژاد برای انتخابات می  آید یا 
نمی آید، تایید می شود یا ردصلاحیت می شود در حقیقت این شایعات به گونه ای ایجاد موج 
سیاســی هم هســت، چه از سوی طرفداران احمدی نژاد و چه از سوی مخالفان او. این موج 
های سیاسی می تواند در جامعه بازتاب داشته و عکس العمل های مثبت و منفی داشته باشد و 
درباره آن تحلیل های سیاسی ساخته شود و به نوعی خوراک های رسانه ای شود که خودش 

یک، سرگرمی است.
او افزود: اما به نظر من احمدی نژاد که می توانیم به او ترامپِ ایران بگوییم، همان فرد 
نامتعادلی شــبیه ترامپ اســت که خرابکاری های زیادی می کند و چون شجاعت دارد یک 
کارهای خوبی هم می کند، ترامپ هم به همین شکل بود کارهای خوبی در آمریکا کرده اما 
در عین حال خرابکاری های زیادی چه در سطح آمریکا و چه در سطح کشورهای جهان به 

بار آورده است.
این چهره سیاسی اصلاح طلب ادامه داد: اختلافاتی که ترامپ با کشورهای اروپایی ایجاد 
کرده، احمدی نژاد هم در داخل شورای پول و اعتبار و سازمان برنامه را منحل کرد و یک شبه 
تصمیم گرفت، مســکن مهر بسازد و خرابی روی دست دولت گذاشت. همینطور در بحث 
های تخلفات مالی و بومی که در دولت او رخ داد، کلکسیونی از تخلفات وجود دارد. در واقع 
احمدی نژاد ضایعه و خسارت بزرگی به جمهوری اسلامی زد و آسیب هایی که او به ایران زد، 
حتی در بخش سیاست خارجی، صهیونیست ها را در اروپا بسیار قوی کرد یعنی وقتی بحث 
هولوکاست و بحث های دشمنی با اروپا را مطرح کرد باعث شد که صهیونیست ها امتیازات 
مثبت و بالایی از سازمان ملل از اروپا و آمریکا گرفتند و در حقیقت ندانم کاری، زیاد کرده است.
مهدی آیتی عنوان کرد: احمدی نژاد به نظر من یک موج مُرده و یک داستان تمام شده 
است و تاریخ مصرف آن گذشته است و تفکر، استراتژی و یا هوچی بازی های احمدی نژاد 
در فضای مجازی، هیچ ارزشی ندارد. به بیانی دیگر هیچ کدام از اقداماتش، ارزش سیاسی و 
جایگاه ریاســت جمهوری ندارد؛ در واقع از ابتدا هم احمدی نژاد، اصلا در حد و اندازه یک 
رییس جمهور نبود اما متأسفانه به دلیل عملکردهای نادرستی که جناح های سیاسی، انجام 
دادند و پشتیبانی ها و حمایت هایی که از طرف اصولگرایان شد، احمدی نژاد بالاخره 8 سال 

آمد و کارنامه جمهوری اسلامی را خراب کرد.
او تصریح کرد: مقصر اصلی این کار بخشــی به عهده اصلاح طلبان اســت. در شورای 
اســلامی تهران آن زمان اختلافات شدیدی ایجاد شد که در نتیجه، سه شهردار عوض شد و 
نهایتا احمدی نژاد شــهردار تهران شــد. از این رو آن شورای اسلامی اول تهران مقصر بود که 
احمدی نژاد را که هیچ کس نمی شناخت سر از شهرداری تهران درآورد و بعد هم شد یک 
چهره سیاسی؛ در حالی که او هیچ ارزشی به لحاظ سیاسی نداشت و هیچ وزن سیاسی نداشت. 
متأســفانه شــهرداری یک پایگاه نبود بلکه سکوی پرتابی بود که احمدی نژاد را بالا کشاند و 
بعد هم تقصیر اصلی هم باز طرح افراطی های گروه اصولگرا و راســتی مانند جبهه پایداری 
و آبادگران و امثال آنها بود که آمدند و از احمدی نژاد یک مجسمه ریاست جمهوری خیالی 
ساختند و این خیلی شبیه، همان گاو سامری حضرت موسی است که آمدند درست کردند و 

آن گوساله سامری آمد و مردم را فریب داد و همین اتفاق در دوران احمدی نژاد افتاد.
او با اشــاره به ســخنان کروبی تاکید کرد: اینکه کروبی و اشخاص دیگری بگویند که 
احمدی نژاد صلاحیت ورود به انتخابات ریاست جمهوری ندارد صد در صد درست است. 
اعتقاد دارم که یک روزی احمدی نژاد باید در یک دادگاه منصفه و عادلانه محاکمه شود، آن هم 
بابت همه خسارت ها و خرابی هایی که به جمهوری اسلامی وارد کرد؛ ای کاش یک دادگاه 
عادله ای وجود داشت که پرونده احمدی نژاد را باز می کرد و یک محاکمه مناسبی انجام می شد 
در تاریخ، تا برای مردم معلوم شود که احمدی نژاد چقدر خسارت به جمهوری اسلامی وارد 
کرده است. بنابراین این بحث کروبی درست است و اگر سیاست مداران دیگر هم، این نظر را 
داشته باشند که احمدی نژاد صلاحیت ورود به انتخابات ریاست جمهوری را ندارد، قطعا این 

حرف درست است همانطوری که ترامپ این صلاحیت را دیگر ندارد.
آیتی در پاســخ به این ســوال که حالا در شرایط بعد از روحانی و انتخابات ۱۴۰۰ چه 
وضعیتی پیش روی است، تشریح کرد: به نظر می رسد که این دهه، دهه اصلاح طلبان نیست 
بلکه دهه  اصولگرایان است. همان گونه که اصولگرایان مجلس یازدهم را با مشارکت بسیار 
پایین مردم یعنی حدود 2۵ درصد برنده شدند، حتما انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ و به 
موازات آن انتخابات شوراهای اسلامی شهر و روستا که در سراسر کشور برگزار خواهد شد را 
پیروز خواهند شد به ویژه اینکه ارزش و اهمیت انتخابات شوراهای اسلامی شهر و روستا در 
۱۴۰۰، از ریاست جمهوری کمتر نیست، چون مردم تا عمق روستاها باید بیایند و به منتخبین 
خودشــان رأی بدهند، در نتیجه شــورای اسلامی شهر و روستاها در کنار کاندیدای ریاست 

جمهوری برای ۱۴۰۰ دو برگه برنده در کنار اصولگرایان خواهند داشت.
نماینده مجلس ششم اضافه کرد: به بیانی دیگر اصولگرایان همانطور که مجلس یازدهم 
را فتح کردند و برنده شــدند باز هم با مشــارکت کم مردم در انتخابات، ریاست جمهوری و 
شوراهای اسلامی شهر و روستا هم برنده می شوند اما این مشارکت در سال ۱۴۰۰ مشارکت 
بالایی نخواهد بود. دلیل هم این اســت که مردم دلســرد و سرخورده شده اند و از مسئولین 
جمهوری اسلامی ناراحت هستند، هیچ کس پاسخگوی گرفتاری ها و مشکلات مردم نیست، 
نه در بخش سیاسی و نه در بخش اجتماعی و فرهنگی و اقتصادی، وعده هایی که به مردم داده 
شد هیچ کدام عملی نشد. برای همین است اصلاح طلبان که چون پایگاه مردمی و اجتماعی 
شــان را از دســت داده اند نمی توانند در این دوره کاندیدایی بیاورند تا در ریاست جمهوری 

برنده شوند حتی اگر ظریف را بیاورند.
او در پایان بیان کرد: در واقع پیش بینی مان این است که شاید بهترین گزینه ای که برای 
اصــلاح طلبــان وجود دارد که می تواند، بیاید و روی آن مانور دهند و تبلیغات کنند، ظریف 
است چراکه یک فرد متعادل و میانه رو است و مورد تایید بیت رهبری و دیگران هم است؛ 
اما ظریف هم حتی در این شرایط، شانس برنده شدن ندارد. امروز برنده انتخابات ۱۴۰۰، به 
احتمــال زیــاد یک اصولگرا خواهد بود و به احتمال زیاد یک ژنرال و نظامی خواهد بود. در 
نتیجه از این جهت به نظر می آید که اصلاح طلبان چه کاندیدا بدهند و چه سکوت کنند و 
کنار بنشینند و تماشاچی باشند، هیچ فرقی به حالشان ندارد و این 8 سال و ۱۰ سال آینده، دوره 

شانس اصولگرایان خواهد بود و شانسی برای اصلاح طلبان وجود ندارد.

سرویس خبر- تمهیدات ویژه بانک مرکزی با هدف کاهش مراجعات حضوری به 
شعب بانک ها به شبکه بانکی ابلاغ شد.

تمهیدات ویژه با هدف کاهش مراجعات حضوری به شــعب بانک ها در راســتای 
مقابله با شیوع ویروس کرونا به شبکه بانکی ابلاغ شد.

در این بخشنامه آمده است:
با عنایت به شرایط خاص بهداشتی کشور و موج سوم کرونا و در راستای مدیریت 
کنترل و پیشــگیری از شــیوع ویروس کرونا و کاهش مراجعات مردم به شعب بانک ها 
ضروری است دستور فرمایید موارد زیر با اولویت آنی در دستور کار آن بانک قرار گرفته 

و بر رعایت آن نظارت دقیق به عمل آید:
-ســقف انتقال وجه کارت به کارت شتابی و درون بانکی از مبدا هر کارت به ۱۰۰ 
میلیون ریال در هر روز افزایش می یابد. لازم به ذکر است میزان کارمزد انتقال وجه بیش 

از ۳۰ میلیون ریال به صورت پلکانی لحاظ خواهد شد.
- ســقف مجاز انتقال وجه کارت به کارت از طریق پرداخت ســاز ها از ۱۰ میلیون 
ریال به ۳۰ میلیون ریال با حصول اطمینان از انطباق شــماره ملی دارنده کارت و شــماره 
ملی دارنده سیم کارت انجام دهنده تراکنش قابل افزایش است. با توجه به خطرات ناشی 
از سوء استفاده های احتمالی در صورت عدم اعمال کنترل فوق، افزایش سقف انتقال وجه 
مجاز نیست. لازم به ذکر است در صورت پیوستن به بانک ها و پرداخت ساز ها به هاب 

فناوران مالی این سقف می تواند تا مبلغ ۵۰ میلیون ریال افزایش یابد.
- امــکان تمدید تاریخ انقضای کارت های بانکــی بدون نیاز به مراجعه حضوری 
مشــتری تا پایان سال ۹۹ و به مدت یک سال بلامانع است. ضروری است اقدامات لازم 

برای احراز هویت غیر حضوری و اطلاع رسانی به مشتریان صورت گیرد.
- سقف صدور کارت هدیه تا اطلاع ثانوی و به صورت موقت به 2۰ میلیون ریال 

افزایش یابد
- ضروری است فرآیند های افتتاح حساب و دریافت تسهیلات در راستای کاهش 
زمان حضور مشــتریان در شعب اصلاح شود و مشتریان بتوانند تمام اقدامات لازم نظیر 
تکمیل فرم ها را به صورت غیرحضوری انجام دهند و پس از مراجعه حضوری صرفاً برای 
احراز هویت و با صرف حداقل زمان در کوتاه ترین زمان ممکن امور مربوط به پایان رسد.

»مهدی آیتی«، عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی: 

برنده 1400 یک نظامی است

کارت به کارت،10 میلیون شد

احیای برجام نیازمند تعریف 
واقع گرایانه است

ســرویس سیاسی- »حشــمت الله فلاحت پیشه« 
با اشــاره به پیــروزی جو بایدن در انتخابات ریاســت 
جمهــوری آمریکا گفت: اگر ایــران و آمریکا بخواهند 
توافــق هســته ای را احیا کنند، بایــد از آن یک تعریف 

واقع گرایانه ارائه دهند. 
برجام برای هر دو طرف، یک توافق کامل و ایده آل 
نبود اما در شــرایط واقع گرایانه و حساسی به دست آمد 
و بــه این دلیل که در میز مذاکرات هم ایران و هم آمریکا 

حضور داشتند، یک توافق بی سابقه محسوب می شود.
وی با بیان اینکه با ریاست جمهوری ترامپ شرایط 
دیگری در بر روند اجرای برجام حاکم شد، اظهار داشت: 
آمریکایی ها ابتدا می خواســتند ایران از این توافق خارج 
شــود اما ایران این کار را نکرد و واشنگتن خود از برجام 

خارج شد. 
این در حالی اســت که اگــر ترامپ رای نمی آورد 
و رئیس جمهور نمی شــد، برجام اکنون به نیمه ســالیان 
اجرای خود رســیده بود و بخــش اعظمی از این توافق 

اجرایی شده بود.
۹۴۸ تحریم از ۱۲۴۸ تحریم در دوران اوباما 

به واسطه برجام لغو شده بود
این تحلیلگر مسائل سیاست خارجی ادامه داد: ۹۴8 
تحریم از ۱2۴8 تحریم در دوران اوباما به واســطه برجام 
لغو شده بود و روند به گونه ای بود که مابقی تحریم ها هم 

لغو می شدند اما با آمدن ترامپ، ورق برگشت.
فلاحت پیشه با اشــاره به برخی از انتقادات مطرح 
شده به برجام از سوی مخالفان و منتقدان دولت تصریح 
کرد: مخالفان دولت انتقادات و ایرادات زیادی به برجام 
وارد می کنند اما نکته ای که باید در نظر گرفت این است 
که منتقدان آمریکایــی برجام هم به دولت وقت آمریکا 
انتقاد می کردند و می گفتند با این توافق، امتیازات زیادی 

به ایران دادید و سر آمریکا کلاه گذاشته شد. 
یکی از مهمترین انتقادات شــان هم آن بود که ایران 
تنها کشوری است که بدون جنگ و تغییر رژیم، از فصل 
هفتم منشــور ملل متحد با گرفتن امتیازات خوبی خارج 

شد.
سرنوشــت برجام را باید از سرنوشــت 

مذاکره با آمریکا جدا کرد
وی با تاکید بر اینکه احیای برجام در راستای منافع 
ملی اســت اما سرنوشت آن را باید از سرنوشت مذاکره 
با آمریکا جدا کرد، خاطرنشــان کــرد: برجام و آینده آن 
ممکن است با دو مســئله مورد تهدید قرار بگیرد؛ یکی 
اینکه گروهی احساس می کنند پیروزی بایدن و بازگشت 
احتمالی آمریکا به ضرر آنها است و می تواند بر سرنوشت 
انتخابات ریاســت جمهوری در سال ۱۴۰۰ اثر بگذارد و 
دیگر آنکه وحدت سیاســت خارجــی از بین برود و ما 

شــاهد دو رویکرد در سیاســت خارجی شویم و اینکه 
هر دولتی بخواهد هر جور خواســت، نسبت به موضوع 

هسته ای عمل کند.
به گفته این نماینده ســابق مجلــس، از زمان بروز 
بحران هسته ای، تمامی دولت ها در قبال مسئله هسته ای 
دارای رویــه واحد بوده و وحدت در سیاســت خارجی 
را شــاهد بودیم به شکلی که مذاکرات هسته ای از زمان 
دولت ســیدمحمد خاتمی آغــاز و در زمان احمدی نژاد 

ادامه یافت اما در دولت حسن روحانی به نتیجه رسید.
فلاحت پیشه افزود: اکنون هم در هر دولتی که توافق 
هسته ای احیا شود و مذاکرات برجامی انجام شود، دولت 
بعدی باید به آن پایبند بوده و نخواهد سلیقه و نظر خود 
را ترجیح دهد بلکه باید در چارچوب سیاست های کلی 

نظام اقدام کند.
وی با بیان اینکه برخی از صحبت های مطرح شده 
درباره برجام به هیچ وجه به ســود منافع ملی نیســت، 
ابراز داشــت: منافع ملی در احیای هرچه سریع تر برجام 
اســت اما وقتی عده ای می گویند این دولت حق مذاکره 
را نــدارد، مخالفان تنش زدایی ایران و آمریکا بر این طبل 
می کوبند که اگر با دولت فعلی مذاکره شود، دولت بعدی 
ممکن اســت از آن خارج شود. در واقع، آنها به این بهانه 
می خواهند فشــار بر ایران ادامه یابــد و بتوانند بر روند 

دولت آینده آمریکا درباره ایران هم تاثیر بگذارند.
بایدن درباره ایران دســت به عصا حرکت 

کرده است
اســتاد علوم سیاســی و روابط بین الملل دانشگاه 
علامــه طباطبایی با تاکید بر اینکــه مذاکره با آمریکا در 
شرایط کنونی شدنی نیســت، بیان کرد: برجام می تواند 
بنیان و اساســی برای تنش زدایی میان تهران و واشنگتن 
باشد اما نباید آن را به معنای مذاکره با آمریکا قلمداد کرد. 
در قبال برجام، تابوزدایی شده اما هنوز در مورد مذاکره با 

آمریکا این تابو از بین نرفته است. 
با این تفاســیر، اگر حتی یک روز زودتر هم برجام 
احیا شــود، این مســئله هم به ســود ایران و هم به سود 

آمریکا است.
فلاحت پیشــه یادآور شد: بایدن پس از اعلام نتایج 
انتخابات مسائل مختلفی را مطرح کرده است مثلا اینکه 
به توافق آب و هوایی پاریس بازخواهیم گشــت یا یک 
آجر بر دیوار مکزیک افزوده نمی شــود اما درباره برجام 
و ایران تاکنون موضع گیری نکرده اســت چون می داند 
این موضوع چه دشــمنانی دارد و دست به عصا حرکت 

کرده است.
»این همانی« بایدن و ترامپ، به سود مثلث 
صهیونیســت ها، مرتجعین و نومحافظه کاران 

است

وی با بیان اینکه نباید از پیروزی بایدن در انتخابات 
ریاســت جمهوری دچار ذوق زدگی شویم، عنوان کرد: 
هر آنچه از برجام باقی مانده، به خاطر ایران بوده اســت 
وگرنــه آمریکا از آن خــارج و اروپایی ها هم در اجرای 

تعهدات شان ناتوان بودند. 
اقدامات ایران هم درباره کاهش تعهدات و افزایش 
محصــولات در چارچوب ظرفیت هــای برجام بوده و 

تخطی از آن انجام نشده است.
رییس پیشــین کمیســیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس با بیــان اینکه در راه احیای برجام نباید 
ایجاد مانع کرد، گفــت: برخی بایدن و ترامپ یا ترامپ 
و اوبامــا را یکــی می کنند و »این همانــی« می کنند در 
 حالی که واقعا میان آنها تفاوت های جدی و مشــخصی 

وجود دارد. 
واقعیت این اســت که تفاوت های جدی با کســی 
برجام را امضا کرد و کســی از برجام خارج شــد، وجود 
دارد. »ایــن همانــی« به ســود مثلث صهیونیســت ها، 
مرتجعین منطقه و نومحافظه کاران آمریکایی اســت که 
ســعی می کنند فضای مناسبات ایران و آمریکا در دوران 

جنگ سرد باقی بماند.
پمپئــو بــه دنبال حاکــم کــردن ادبیات 

توهین آمیز میان ایران و آمریکا است
فلاحت پیشه درباره ســفر مایک پمپئو، وزیر امور 
خارجه آمریکا به منطقه هم اظهار داشــت: پمپئو نماینده 
دولت ترامپ هم نیســت بلکه او نماینده صهیونیست ها، 
مرتجعین منطقــه و نومحافظه کاران آمریکایی اســت. 
تحلیل محتوای موضع گیری های او نشان می دهد پمپئو 
به دنبــال حاکم کردن ادبیات بی ادبانه و توهین آمیز میان 
ایــران و آمریکا برای جلوگیری از هرگونه تنش زدایی و 

سخت تر کردن مدیریت روابط میان دو کشور است.
به گفته این تحلیلگر مســائل سیاســت خارجی، 
پمپئو می داند ایرانی ها به اظهارات وقیحانه و توهین آمیز 
حســاس هســتند بنابراین به عمد اقدامــات وقیحانه و 
اظهــارات توهین آمیــزی را مطرح می کند تــا ادبیات 

تنش زدایی و احترام میان دو کشور حاکم نشود.
پمپئو برای آخرین آشوب سازی به منطقه 

آمده است
وی با اشاره به ســفر اخیر منطقه ای پمپئو تصریح 
کــرد: هیچ وزیــر خارجه ای در آمریکا بــه اندازه پمپئو 
با ایران دشــمنی نکرده اســت. او اکنــون برای آخرین 

آشوب سازی به منطقه آمده است. 
اگر ترامپ رئیس جمهور باقی می ماند، پمپئو برای 
ایجاد جنگ نیابتی تــلاش می کرد ولی اکنون در موضع 
انفعال قرار گرفته و اســتراتژی جلوگیــری از هرگونه 

تنش زدایی و احیای برجام را دنبال می کند.
فلاحت پیشــه درباره ضــرورت اعتمادســازی 
منطقه ای همزمان با مذاکرات احتمالی احیای برجام هم 
خاطرنشان کرد: ســه جریان در منطقه وجود دارد؛ یک 
جریان از اینکه سیاســت تنش زای ترامپ در منطقه ادامه 

نمی یابد، خوشحال است مانند عمان. 
یک جریان با گســترش تروریســم داعش راهبرد 
واقع گرایانه تــری را در پیش گرفته اســت مانند کویت، 
قطر و اردن و می داند تنش به ســود منطقه نیست اما یک 
جریان هم به رهبری عربستان تلاش می کند تنش با ایران 

همچنان ادامه یابد.
به عربستان پیام بدهیم

وی اضافــه کرد: به نظر مــن، وزارت امور خارجه 
وظیفه دارد هم زمان با گســترش مناسبات با کشورهای 
جریان نخست، با کشورهای جریان دوم هم گفت وگوها 
و مناسباتش را توسعه دهد و با رفع نگرانی ها و پاسخ به 
دغدغه های آنها، نگذارد این کشــورها به دامن عربستان 

بیفتند.
این نماینده ســابق مجلس یادآورشــد: در رابطه با 
عربســتان هم باید سعی کنیم تنش موجود را مدیریت و 

از افزایش آن جلوگیری کنیم. 
در ابتــدای دولت روحانی، دو، ســه بار به ریاض 
برای بهبود مناســبات پیام داده شــد اما سعودی ها به آن 

توجه نکردند. 
اکنــون هم لازم اســت ایران پیشــقدم شــود و 
بــه عربســتان بگویــد خواهــان تنش نیســت و بهتر 
 اســت در مــورد مســائل منطقــه ای گفت وگــو و

 تفاهم کنند.

رییس پیشین کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی با بیان اینکه احیای برجام نیازمند ارائه تعریف واقع گرایانه ازآن است، گفت: »این 
همانی« بایدن و ترامپ به سود صهیونیست ها، مرتجعین منطقه و نومحافظه کاران آمریکایی است که سعی می کنند فضای مناسبات ایران و 

آمریکا در دوران جنگ سرد باقی بماند. 

فلاحت پیشه رییس پیشین کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی: 
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فلاحت پیشه با اشاره به برخی از انتقادات مطرح شده به برجام از سوی مخالفان و منتقدان 
دولت تصریــح کرد: مخالفان دولت انتقادات و ایرادات زیادی به برجام وارد می کنند اما 
نکته ای که باید در نظر گرفت این است که منتقدان آمریکایی برجام هم به دولت وقت آمریکا 
انتقاد می کردند و می گفتند با این توافق، امتیازات زیادی به ایران دادید و سر آمریکا کلاه 
گذاشته شد. یکی از مهمترین انتقادات شان هم آن بود که ایران تنها کشوری است که بدون 
جنگ و تغییر رژیم، از فصل هفتم منشــور ملل متحد با گرفتن امتیازات خوبی خارج شد.


